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XV Sesja Rady Powiatu Wrocławskiego III kadencji 
 

Protokół z dnia 30 grudnia 2008 roku 
nr XV/08 

 
XV Sesja Rady Powiatu Wrocławskiego odbyła się w Sali Sportowej Powiatowego 

Zespołu Szkół Nr 1 w KrzyŜowicach, przy ul. Głównej 2.  
Zgodnie z listą obecności uczestniczyło w niej dwudziestu radnych. Nieobecna była radna 
Dorota Galant. Z powodu spóźnienia Radny Chmurzyński uczestniczył w obradach od godz. 
11.20 (punkt 4 w porządku obrad). 

 
O godz. 11.00 Przewodniczący Rady stwierdził prawomocność zwołania obrad 

i otworzył XV Sesję. Powitał radnych i przybyłych gości – Wójtów, Burmistrzów oraz 
Przewodniczących rad gmin i miast, Naczelnika I Urzędu Skarbowego we Wrocławiu, 
Komendanta Miejskiego Państwowej StraŜy PoŜarnej we Wrocławiu, Komendanta Miejskiego 
Policji we Wrocławiu, Kierowników jednostek organizacyjnych Powiatu oraz Dyrektorów 
Starostwa. 
 
Punkt 2.  Przyjęcie porządku XV Sesji 
 
Przewodniczący Szczykutowicz wniósł o uzupełnienie porządku obrad o punkt 9a - Uchwała 
w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Wrocławskiego na rok 
2009. 
Następnie Wicestarosta Słoma wystąpił w imieniu Zarządu Powiatu z wnioskiem 
o uzupełnienie porządku obrad o punkt 11a – Uchwała w sprawie ustalenia wykazu 
wydatków niewygasających z upływem roku budŜetowego 2008. Uzasadniając wniosek, 
Wicestarosta wyjaśnił, Ŝe w przypadku kilku inwestycji, wykonawcy nie wywiązali się z umów 
i nie będzie moŜliwe rozliczenie się z nimi jeszcze w tym roku. Za zgodą Przewodniczącego 
Rady poprosił o rozdanie projektu uchwały przyjętego podczas posiedzenia Zarządu przed 
tygodniem wraz z uzupełnieniem z dnia dzisiejszego. 
 
Przewodniczący Szczykutowicz poddał pod głosowanie pierwszy wniosek. 
Wniosek o uzupełnienie porządku obrad o punkt 9a - Uchwała w sprawie przyjęcia planu 
pracy Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Wrocławskiego na rok 2009, został przyjęty 
większością 17 głosów „za” przy 2 wstrzymujących się. 
 
Następnie odbyło się głosowanie nad wnioskiem zgłoszonym przez Wicestarostę. 
Wniosek o uzupełnienie porządku obrad o punkt 11a - Uchwała w sprawie ustalenia wykazu 
wydatków niewygasających z upływem roku budŜetowego 2008, został przyjęty jednogłośnie 
19 głosami „za”. 
 
Przewodniczący Szczykutowicz poddał pod głosowanie przyjęcie całego porządku obrad 
uzupełnionego o punkty: 
9a - Uchwała w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu 
Wrocławskiego na rok 2009,  
11a - Uchwała w sprawie ustalenia wykazu wydatków niewygasających 
z upływem roku budŜetowego 2008. 
 
Porządek obrad w tym kształcie został przyjęty jednogłośnie 19 głosami „za”. 
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Punkt 3. Przyjęcie protokołu XIV Sesji Rady Powiatu Wrocławskiego 
 
Głosów w sprawie nie było. 
 
Protokół XIV Sesji Rady Powiatu Wrocławskiego z dnia 4 listopada 2008 roku został przyjęty 
większością 18 głosów „za” przy jednym wstrzymującym się. 
 
Punkt 4. Informacje Przewodniczącego Rady Powiatu oraz Zarządu Powiatu 
               Wrocławskiego 
 
Na wstępie Przewodniczacy Szczykutowicz przedstawił informacje dotyczącą projektu zmiany 
Statutu Powiatu Wrocławskiego. Do Doraźnej Komisji Statutowej wpłynęły dwa wnioski 
Radnych w sprawie projektu zmiany Statutu Powiatu Wrocławskiego: Radnej Barbary 
Kosterskiej oraz Radnego Piotra Chmurzyńskiego. Ponadto Przewodniczący otrzymał 
informację, iŜ Radny A. Jamrozik – członek Komisji Statutowej, a takŜe Zarząd Powiatu mają 
swoje propozycje dotyczące zmiany Statutu.  
Kolejna informacja Przewodniczącego Rady dotyczyła „Wystąpienia pokontrolnego” 
Wojewody Dolnośląskiego. W dniu 19 listopada 2008 r. Przewodniczący Rady Powiatu 
otrzymał „Wystąpienie pokontrolne” Wojewody Dolnośląskiego dot. kontroli w zakresie 
organizacji przyjmowania i rozpatrywania skarg i wniosków. Jest one obszerne, dlatego nie 
chcąc przytaczać go w chwili obecnej w całości, poprosił Radnych o zapoznanie się w Biurze 
Rady. 
W dniu 12.12.2008 r. Przewodniczący wysłał odpowiedź  Wojewodzie następującej treści: 
 
Odpowiadając na „Wystąpienie pokontrolne” nr NK.III.7.9.0931/10/08 z dnia 18 listopada 2008 r. 
(data wpływu do Biura Rady: 19.11.08 r.), informuję, Ŝe zawarte w nim zalecenia zostaną 
uwzględnione w organizacji przyjmowania i rozpatrywania skarg wpływających do Rady Powiatu 
Wrocławskiego, jak równieŜ zostaną wzięte pod uwagę podczas opracowywanej aktualnie zmiany 
Statutu Powiatu Wrocławskiego. 
 
Przewodniczący zaznaczył, Ŝe „Wystąpienie pokontrolne” znacznie róŜni się od przesłanego 
wcześniej protokołu z przeprowadzonej kontroli. 
 
Następnie poinformował Radnych, Ŝe do Rady Powiatu wpłynęło kolejne pismo od 
skarŜącego się na Starostę mieszkańca Wrocławia Edwarda Zytki. Pomimo otrzymania 
odpowiedzi wyjaśniającej, iŜ sprawa nie dotyczy Powiatu Wrocławskiego, Pan Zytka 
skierował sprawę do Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego. W przygotowaniu jest 
odpowiedź w sprawie. 
 
Następnie głos zabrał Starosta Wąsik, który przedstawił informacje w imieniu Zarządu 
Powiatu Wrocławskiego. 
Na wstępie wyraził nadzieję, Ŝe za rok sesja Rady Powiatu odbędzie się juŜ w nowej 
siedzibie. Na razie wszystko przebiega zgodnie z harmonogramem. Płyta fundamentowa jest 
na ukończeniu. 
W dalszej części swego wystąpienia Starosta przekazał informację nt. złoŜonych przez Zarząd 
wniosków o przyznanie środków unijnych na następujące inwestycje: 
budowa hali sportowej w KrzyŜowicach - wniosek rozpatrzony negatywnie, 
przebudowa pałacu i willi w Powiatowym Zespole Szkół Nr 1 w KrzyŜowicach - wniosek 
rozpatrzony negatywnie; remont willi przeprowadzony został ze środków własnych, 
rozbudowa Powiatowego Zespołu Szkół w Sobótce – negatywnie, 
budowa od podstaw Specjalnego Ośrodka Szkolno-Wychowawczego w Kątach Wrocławskich 
– równieŜ negatywnie, 
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modernizacja drogi 2075, tj. 6 odcinków od Mietkowa do Jordanowa Śl. – rozpatrzone 
negatywnie, 
przebudowa drogi 1938 (śerniki – Św. Katarzyna) – negatywnie. 
Z rezerwy subwencji ogólnej dzielonej w Ministerstwie Infrastruktury otrzymaliśmy dotację 
na przebudowę dwóch mostów w Domaszczynie wraz z odcinkiem drogi. 
W ramach Programu Budowy Dróg Lokalnych (tzw. „schetynówki”) złoŜyliśmy wnioski na te 
drogi, gdzie posiadaliśmy projekty i pozwolenia na budowę, tj. Rogów Sobócki i Długołęka. 
Obydwa rozpatrzono negatywnie. 
Trudno powiedzieć, co stało na przeszkodzie. 
 
Starosta poinformował teŜ, Ŝe zostały wykonane drogi w Milejowicach, Nadolicach, 
Sadowicach oraz w Kamieniu. 
W trakcie przebudowy jest droga w Pasikurowicach. W dniu dzisiejszym nastąpi odbiór 
techniczny drogi w Domaszczynie. 
Wystąpiło opóźnienie w wykonaniu dróg: w Jordanowie Śl. oraz w KrzyŜowicach. W związku 
z tym, naliczane są odsetki karne. 
Przebudowa dróg w Zachowicach i w Mietkowie została ukończona, ale nie wystawiono 
faktury. Dlatego teŜ dzisiaj Zarząd występuje z projektem uchwały w sprawie ustalenia 
wykazu wydatków niewygasających z upływem roku budŜetowego 2008. 
Zostały podpisane umowy na wykonawstwo i przekazanie placu budowy w Rogowie 
Sobóckim i w Długołęce. 
 
Starosta podziękował za dobra współpracę Wójtom i Burmistrzom, szczególnie Wójtowi 
Gminy śórawina i gminy Kobierzyce. 
 
Na zakończenie swego wystąpienia nawiązał do zakończonej po czterech latach sprawy 
dotyczącej przebudowy Siechnice – Św. Katarzyna, w której Komisja Orzekająca przy 
Regionalnej Izbie Obrachunkowej wydała orzeczenie o nieumyślnym naruszeniu dyscypliny 
finansów publicznych przez Starostę Powiatu Wrocławskiego i odstąpiła od wymierzenia kary. 
Starosta poinformował, Ŝe Zarząd wprowadzi restrykcyjne zasady współpracy 
w wykonawcami, gdyŜ prawo jest tu bezwzględne. Zwrócił uwagę na konieczność 
zachowania szczególnej ostroŜności w kwestii zamówień publicznych i gospodarowania 
pieniędzmi publicznymi. 
 
Punkt 5.   Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie wieloletniego programu 
                 inwestycyjnego 
 
Uzasadnienie do przedłoŜonego projektu uchwały przedstawił Wicestarosta I. Słoma. 
Zmiana dotyczy jednego zadania z zakresu administracji publicznej w poz. 4 – budowa 
siedziby Starostwa Powiatowego we Wrocławiu przy ul. Kościuszki. 
Całkowity koszt inwestycji nie zmienia się. Przedstawiona zmiana polega na zmianie okresów 
finansowania. Przesuwa się środki zaplanowane do wydania w tym roku na przyszły rok, 
zgodnie z przedstawionym przez wykonawcę zmienionym harmonogramem. Wynika to 
z przedłuŜającego się procesu formalno-prawnego. Decyzja o pozwoleniu na budowę została 
uzyskana miesiąc później niŜ zakładał wykonawca. Wicestarosta przypomniał, iŜ inwestycja 
jest realizowana w systemie „zaprojektuj i wybuduj”, co oznacza, Ŝe po stronie generalnego 
wykonawcy leŜy przygotowanie projektu budowlanego i realizacja inwestycji do końca, aŜ do 
oddania do uŜytkowania. 
Harmonogram przewidywał, Ŝe w tym roku wydamy 10 mln zł, w przyszłym 25 mln, ale juŜ 
wiadomo, Ŝe w tym roku nie wydamy więcej niŜ 4 mln 700 tys. zł, zatem kwota 5 mln 300 
tys. zł zostaje przesunięta do wydatkowania w przyszłym roku. 
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Zgodnie z umową, wykonawca powinien zakończyć inwestycję do końca października 2009 
roku i rozliczyć się do końca przyszłego roku. 
 
Nikt nie zabrał głosu w sprawie. 
 
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie wieloletniego programu inwestycyjnego została 
podjęta większością 17 głosów „za” przy 3 wstrzymujących się. 
 
Punkt 6.  Uchwała w sprawie zmian budŜetu Powiatu Wrocławskiego na rok 
                 2008 
 
Przewodniczący Szczykutowicz poprosił o przedstawienie uzasadnienia Panią Skarbnik. 
Projektowana uchwała jest konsekwencja porządkowania budŜetu z końcem bieŜącego roku. 
Przewiduje się urealnienie wpływów z tytułu odpłatności za dzieci w placówkach opiekuńczo 
– wychowawczych oraz w rodzinach zastępczych. Następuje zmniejszenie dochodów o 201 
tys. zł za pobyt w placówkach opiekuńczo-wychowawczych, natomiast za pobyt w rodzinach 
zastępczych – zwiększenie o 45 tys. zł. 
Ponadto zmniejsza się wydatki inwestycyjne dotyczące budowy siedziby Starostwa 
Powiatowego w związku ze zmianą wieloletniego programu inwestycyjnego w kwocie 5 mln 
300 tys. zł. 
Następuje teŜ urealnienie wydatków związanych z obsługą długu publicznego kredytem 
długoterminowym. Zmniejszamy wydatki w zakresie odsetek od kredytu w kwocie 300 tys. 
zł. 
Zwiększenie dochodów wynika równieŜ z wprowadzenia uzupełnienia subwencji ogólnej 
w części oświatowej. 
Dodatkowo zwiększenie wydatków w kwocie 30. 800 zł następuje z tytułu zabezpieczenia 
środków w formie dotacji celowej z przeznaczeniem na zimowe utrzymanie dróg 
powiatowych dla Gminy Sobótka. 
Załącznikiem do uchwały jest „Limit wydatków na realizację wieloletniego programu 
inwestycyjnego” Zmiana limitu odzwierciedla zmianę w uchwalonej wcześnie zmianie 
wieloletniego programu inwestycyjnego. 
 
Nikt nie zabrał głosu w sprawie. 
 
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 
Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie zmian budŜetu Powiatu Wrocławskiego na rok 2008 
została podjęta większością 15 głosów „za” przy 5 wstrzymujących się. 
 
Punkt 7.  Uchwała w sprawie budŜetu Powiatu Wrocławskiego na rok 2009 
 
Projekt uchwały został przedstawiony przez Skarbnik Powiatu. 
BudŜet po stronie dochodów zamyka się kwotą 108.738.703 zł, zaś po stronie wydatków – 
137.338.703 zł. 
Jak wynika z treści uchwały, projektowany plan finansowy na przyszły rok zakłada deficyt 
budŜetowy. Wynika on wyłącznie z budowy nowej siedziby Starostwa, a jego finansowanie 
nastąpi z kredytu długoterminowego.  
Zaprojektowane dochody zostały ustalone na podstawie: informacji z Ministerstwa Finansów 
odnośnie wysokości subwencji ogólnych oraz udziału w podatku dochodowym od osób 
fizycznych. Pozostałe elementy, jak dotacje na zadania zlecone z zakresu administracji 
rządowej, dotacje na zadania własne Powiatu, zostały ustalone na podstawie informacji 
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z Dolnośląskiego Urzędu Wojewódzkiego. Inne elementy, jak: wpływy z tytułu opłat 
komunikacyjnych, wpływy z podatku dochodowego od osób fizycznych zostały ustalone na 
podstawie wykonania z roku bieŜącego. 
Wpływy z tytułu odpłatności za pobyt dzieci w rodzinach zastępczych i w placówkach 
opiekuńczo-wychowawczych - na podstawie ilości dzieci aktualnie przebywających w naszych 
placówkach i rodzinach zastępczych. 
Pierwszy element, który jest inny niŜ corocznie, to brak subwencji wyrównawczej dla 
powiatów. W 2008 roku było to 732 tys. zł. Na rok następny nie otrzymamy tych środków, 
gdyŜ nasi mieszkańcy bogacą się.  
Tak wygląda struktura dochodów bieŜących. 
Oprócz tego zaplanowano w budŜecie wpływy z tytułu sprzedaŜy mienia w wysokości ok. 53 
mln zł. 
Wydatki zaplanowane na przyszły rok, moŜna podzielić na wydatki bieŜące i majątkowe 
(ujęte w wieloletnim programie inwestycyjnym). 
Wydatki bieŜące wynoszą niespełna 60 mln zł i dotyczą głównie finansowania naszych 
jednostek organizacyjnych i ich bieŜącego funkcjonowania. 
Wydatki majątkowe zaplanowano na łączną sumę 77 mln 462 tys. zł, w tym: 
39 mln 400 tys. zł na drogi, 
30 mln 300 tys. zł na budowę nowej siedziby Starostwa, 
3 mln 600 tys. zł na wydatki oświatowe (rewitalizacja Powiatowego zespołu Szkół Nr 1 
w KrzyŜowicach) 
1 mln 500 tys. zł na finansowanie budowy Ośrodka Sportów Wodnych,  
2 mln 311 tys. zł na współfinansowanie przebudowy budynku przy ul. Glinianej, na mocy 
porozumienia z Miastem z 2004 roku, przy czym realizacja umowy nastąpi w momencie, 
kiedy Powiat będzie miał zapewniony udział własnościowy w tym budynku, 
150 tys. zł na zabezpieczenie rezerwy celowej na zarządzanie kryzysowe. 
Zmieniła się zasadniczo wysokość dotacji dla Miasta na bieŜące utrzymanie Powiatowego 
Urzędu Pracy. W związku z przewidywanymi podwyŜkami dla pracowników, kwota ta jest 
wyŜsza niŜ w tym roku i wynosi 1 mln 120 tys. zł. 
Wracając do wydatków bieŜących, Skarbnik poinformowała, Ŝe w Dziale „ Drogi publiczne” są 
przewidziane środki w wysokości 9 mln 937 tys. zł, w tym na bieŜące remonty dróg – 4 mln 
200 tys. zł. 
Ponadto zostały zabezpieczone środki na rozwój informacji przestrzennej w kwocie 166 tys. 
zł (bez udziału gmin). 
Do wydatków związanych z funkcjonowaniem placówek oświatowych musimy uruchomić 
środki własne w wysokości 1 mln 612 tys. zł, gdyŜ kwota subwencji jest niewystarczająca na 
realizację załoŜonego planu. 
Istotnym elementem przedstawionego projektu budŜetu jest równieŜ plan Powiatowego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej oraz Powiatowego Funduszu Gospodarki 
Zasobem Geodezyjnym i Kartograficznym. W przedłoŜonych „Objaśnieniach do projektu 
budŜetu Powiatu Wrocławskiego na rok 2009” zostało bardzo szczegółowo omówione 
przeznaczenie tych funduszy. 
Następnie Skarbnik Powiatu uzasadniła wprowadzenie dwóch autopoprawek do projektu 
uchwały budŜetowej na 2009 rok. 
Pierwsza autopoprawka wynika ze zmiany wieloletniego programu inwestycyjnego 
i przesunięcia wydatków na budowę siedziby na rok 2009 o kwotę 5 mln 300 tys. zł oraz ze 
zmiany planu finansowego Specjalnego Ośrodka Szkolno-Wychowawczego w Kątach 
Wrocławskich, gdzie zabezpiecza się środki placówki w wysokości 122 tys. 692 zł na remont 
instalacji elektrycznej. 
Ponadto zabezpieczono środki w formie dotacji celowej (231 tys. zł) na zimowe utrzymanie 
dróg dla gmin: Kobierzyce, Sobótka i Kąty Wrocławskie. 
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Druga autopoprawka została złoŜona po otrzymaniu opinii z RIO o przedstawionym budŜecie. 
Wskazane trzy poprawki dotyczą konstrukcji samej treści uchwały. 
Pierwsza zmiana następuje w § 1 uchwały, gdzie naleŜało w treści uchwały wskazać dochody 
budŜetu Powiatu z informacją, ile wynoszą dochody bieŜące i majątkowe. To samo dotyczy 
wydatków budŜetu. Wcześniej kwoty te były podane w załączniku do uchwały. 
Ponadto zmienił się układ załącznika dotyczącego limitu wydatków związanych z wieloletnim 
programem inwestycyjnym. Zgodnie z uwagami RIO, została zlikwidowana kolumna 
pokazująca łączne kwoty wszystkich wydatków, kolumna, która zbierała wydatki na rok 2012 
i 2013 oraz wiersze, w których w ogóle nie pojawiły się wydatki. 
Ostatnia poprawka dotyczy tylko zmiany paragrafu: zamiast „świadczeń społecznych na Dom 
Pomocy Społecznej w Borzygniewie” powinno być „ dotacja celowa na zadania zlecone”. 
 
Przewodniczący Szczykutowicz przedstawił Radzie dwie Uchwały Składu Orzekającego 
Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu z dnia 8 grudnia 2008 roku: 
w sprawie opinii o przedłoŜonym przez Zarząd Powiatu Wrocławskiego projekcie budŜetu 
Powiatu na 2009 rok wraz z objaśnieniami oraz informacją o stanie mienia komunalnego 
o treści: 
„wydać pozytywną opinię o przedłoŜonym przez Zarząd Powiatu Wrocławskiego projekcie 
budŜetu Powiatu na 2009 rok wraz z objaśnieniami oraz informacją o stanie mienia 
komunalnego” 
oraz w sprawie opinii o moŜliwości sfinansowania deficytu budŜetu Powiatu Wrocławskiego 
wynikającego z projektu uchwały budŜetowej na 2009 rok oraz prawidłowości dołączonej 
prognozy kształtowania się długu publicznego Powiatu Wrocławskiego o treści: 
 „1) wydać pozytywną opinię o moŜliwości sfinansowania prognozowanego deficytu 
budŜetowego wynikającego z projektu uchwały Rady Powiatu Wrocławskiego w sprawie 
budŜetu Powiatu Wrocławskiego na rok 2009, 
2) wydać pozytywną opinię o prognozie kształtowania się kwoty długu publicznego 
załączonej do projektu uchwały budŜetowej na 2009 rok.” 
 
Następnie Przewodniczący poprosił Komisję BudŜetu i Finansów Rady Powiatu Wrocławskiego 
o przedstawienie opinii w sprawie projektu budŜetu Powiatu Wrocławskiego na 2009 rok. 
 
Przewodniczący Komisji M. Konopka poinformował, Ŝe Komisja BudŜetu i Finansów w czasie 
ostatniego posiedzenia zaopiniowała pozytywnie przedstawiony projekt budŜetu na 2009 rok. 
 
Następnie radna L. Reps - Przewodnicząca Komisji Zdrowia i Pomocy Społecznej przekazała 
pozytywną opinię Komisji w Dziale 852 „Pomoc społeczna”. 
 
W następnej kolejności głos zabrała Przewodnicząca Komisji Edukacji, Kultury i Sportu - 
L. Jaroń. 
Poinformowała Radę, iŜ po analizie projektu budŜetu zrodziło się pytanie o zabezpieczenie 
środków na podwyŜki płac. Czy milionowy wzrost, o którym mówiła Pani Skarbnik uwzględnia 
te podwyŜki, czy teŜ trzeba będzie zwiększyć dodatkowe środki i ewentualnie, jakie będzie 
źródło pokrycia? 
Jeśli chodzi o plany inwestycyjne „na budynkach oświatowych”, to Komisja tylko Ŝyczy 
efektywności w wykonaniu i realizacji.  
Ponadto Przewodnicząca Jaroń poinformowała, Ŝe na ostatnim posiedzeniu Komisja miała 
wniosek o utrzymanie środków na programy współpracy z organizacjami pozarządowymi 
z zakresu kultury i sportu przynajmniej na poziomie roku 2008, gdyŜ zaplanowane obecnie są 
niŜsze. W tym miejscu poprosiła o przychylenie się do wniosku Komisji. 
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Następnie głos zabrali kolejno: Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Leśnictwa i Ochrony 
Środowiska W. Zając, Przewodnicząca Komisji Transportu i Dróg M. Wilk, Przewodniczący 
Komisji Promocji, Rozwoju i Współpracy Zagranicznej T. Mielczarek oraz Przewodnicząca 
Komisji Bezpieczeństwa Obywateli B. Kosterska przekazując Radzie pozytywne opinie 
o projekcie budŜetu na 2009 rok w zakresie swoich kompetencji.  
Przewodnicząca Komisji Transportu i Dróg zaznaczyła, Ŝe Komisja popierając projekt, ma teŜ 
świadomość, Ŝe potrzeba znacznie więcej pieniędzy dla dróg i bezpieczeństwa. Dlatego 
bardzo waŜne jest wsparcie dla Zarządu w staraniach o pozyskiwanie środków. 
 
Przewodniczący Szczykutowicz poprosił o opinie kluby i otworzył dyskusję. 
 
Głos zabrał radny Sieja. Zaznaczył na wstępie, Ŝe projekt budŜetu na 2009 rok został 
zaopiniowany przez Komisję BudŜetu i Finansów pozytywnie, ale nie jednogłośnie, gdyŜ on 
sam głosował przeciw. 
Następnie przedstawił stanowisko Klubu Samorządowego Platformy Obywatelskiej. 
Po stronie dochodów i wydatków budŜet jest zdecydowanie ambitny, ale nierealny. NiemalŜe 
w połowie po stronie dochodów ma być finansowany z dochodów ze sprzedaŜy majątku. 
Ostatnie doświadczenia pozwalają przypuszczać, Ŝe kwota ok. 50 mln zł jest mało 
prawdopodobna. Zarząd powinien przedstawić informację, jakie wydatki będą „spadały” 
w przypadku niezrealizowania budŜetu po stronie dochodów. Nie znając struktury majątku 
przygotowywanego do zbycia, Klub Platformy Obywatelskiej ma bardzo duŜe wątpliwości. 
Niemal połowa wydatków przypada na budowę siedziby Starostwa, a co z drogami? 
W związku z tym, Klub negatywnie opiniuje budŜet na 2009 rok. 
 
Następnie o głos poprosiła Przewodnicząca Klubu Radnych „Porozumienie dla Powiatu” 
B. Kosterska, która na wstępie zauwaŜyła, iŜ wszyscy wiemy, jaka jest sytuacja na rynku 
nieruchomości. Klub popiera projekt budŜetu na 2009 rok i starania Zarządu w pozyskiwaniu 
środków unijnych, do czego konieczne są odpowiednie zapisy w wieloletnim programie 
inwestycyjnym. 
Klub „Porozumienie dla Powiatu” będzie głosować „za”, licząc na poparcie kolegów 
z Platformy Obywatelskiej w staraniach o pozyskiwanie środków unijnych. 
 
Głos zabrał Starosta Wąsik, który wyjaśnił, Ŝe Zarząd przedstawił informację w formie uchwał 
Rady Powiatu, jakie mienie zamierza zbywać. Co roku budŜet jest bilansowany. 
Jeśli budŜet nie będzie ambitny, to nic nie uda się zrealizować. Zarząd musi mieć pewną 
swobodę, aby móc pozyskiwać środki finansowe. Aby mieć zabezpieczenie finansowe 
potrzebne jest wpisanie tej kwoty do projektu. ZauwaŜył, Ŝe w sprawie sprzedaŜy majątku 
nakładają się dwie sprawy: mamy ludzi, którzy słuŜą pomocą w sprzedaŜy majątku, a są teŜ 
osoby, jak radni będący dyrektorami Agencji Mienia Wojskowego i Agencji Nieruchomości 
Rolnych, którzy stanowią dla Powiatu konkurencję. Jest tu pewna sprzeczność. 
Starosta zapewnił, Ŝe Zarząd chce uzyskać jak najlepsze efekty „pracując na krawędzi”. 
Nadchodzi kryzys, ale nie mamy na to wpływu. Plan budŜetu jest konstruowany 
w ograniczonej swobodzie, musza być uwzględnione wszystkie aktualne wskaźniki ustalone 
przez Ministra Finansów. Jeśli w ciągu roku zmienią się, konieczna będzie korekta budŜetu. 
Jako powiat nie mamy sektorów wraŜliwych na sytuację w systemie bankowym. Starosta 
wyraził nadzieję, Ŝe nie nastąpi recesja, a co najwyŜej przyhamowanie rozwoju.  
Na zakończenie swego wystąpienia Starosta wyraził zdanie, Ŝe warto być ambitnym, aby coś 
osiągnąć. 
 
Następnie Przewodniczący Rady udzielił głosu radnemu Siei, który przypomniał, Ŝe wyraził 
poparcie dla ambicji, niemniej prosił, w związku z tym, Ŝe ambicje mogą być wygórowane, 
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aby była przygotowana lista inwestycji, wydatków majątkowych, które w pierwszej kolejności 
będą redukowane w przypadku niezrealizowania planu. 
Druga sprawa dotyczy przeznaczenia ewentualnych dotacji, o które będziemy się starać. Czy 
te inwestycje, na które nie dostaniemy dotacji odpadną, czy będą finansowane w pierwszej 
kolejności z dochodów budŜetu? 
Radny Sieja wyjaśnił, Ŝe na trenie Powiatu nie konkuruje z sobą samym. Wyraził zdanie, Ŝe 
dobrze jest tworzyć ambitne budŜety, ale jako radny chciałby znać konsekwencje 
niezrealizowania budŜetu oraz wiedzieć, co zostanie odrzucone w pierwszej kolejności?  
Radni chcieliby otrzymać pełną listę nieruchomości, które będą przeznaczone na 
finansowanie budŜetu w 2009 roku i w następnych latach. 
 
W następnej kolejności głos zabrał radny Jamrozik, który nawiązując do wypowiedzi radnego 
Siei, wyraził obawę, iŜ w przypadku niezrealizowania wpływów do budŜetu (53,5 mln zł) poza 
budową siedziby nie zostanie zrealizowana Ŝadna inwestycja. Zdaniem radnego Jamrozika 
potencjalne moŜliwości uzyskania tak duŜych dochodów ze sprzedaŜy nieruchomości są 
bliskie zeru. Nasze nieruchomości są atrakcyjne, ale wycenione wysoko i niekorzystnie 
usytuowane, z dala od dróg. Trudno będzie je sprzedać. 
 
Głos zabrał Starosta Wąsik. 
Podzielił obawy przedmówców, jednak zapewnił, Ŝe poziom zainteresowania 
nieruchomościami na terenie Powiatu Wrocławskiego jest podobny. Starosta poinformował, 
Ŝe nie będzie listy zadań, które będą odcinane. Będziemy zajmować się wszystkimi rzeczami 
jednocześnie, starając się pozyskiwać środki na wszystkie zadania. Jeśli będzie konieczna 
rezygnacja, to Rada Powiatu otrzyma projekt uchwały i podejmie ostateczna decyzję. Zarząd 
ma tu ograniczone moŜliwości. 
 
Następnie zabrała głos radna Jaroń, która zapytała, na co liczymy tworząc ambitny plan, 
w którym przeznaczamy na rozwój 40 mln, czyli o 10 mln więcej niŜ na siedzibę, słowo 
„jeŜeli” warunkuje wykonanie tego budŜetu i nie ma „planu b”. Jak chcemy powiększyć 
dochodowość w gminach, jeśli nie wykonamy dróg, które prowadzą do terenów 
przemysłowych, drobnej przedsiębiorczości czy obszarów turystycznych. 
Radna Jaroń nie zgodziła się w tym miejscu z argumentem radnej Kosterskiej, iŜ będziemy 
mogli liczyć na dochody zewnętrzne, jeśli będziemy mieć nową siedzibę. BudŜet jest napięty, 
nie słyszymy, jaka jest strategia wykonania – redukcji po stronie wydatków czy wzmacniania 
po stronie dochodów. Oczywiste jest, Ŝe radni jako pierwsi otrzymają projekty zmian. 
Radna Jaroń zgłosiła jednak zastrzeŜenia do terminów przekazywania przez Zarząd 
autopoprawek i projektów uchwał. Na dzisiejszą sesję radni otrzymali autopoprawki z 10 i 23 
grudnia, projekt uchwały o wydatkach niewygasających - w dniu dzisiejszym. Radni nie mają 
czasu na analizę i opiniowanie. 
 
Więcej głosów nie było. 
Nie zgłoszono Ŝadnych wniosków do budŜetu na 2009 rok. 
 
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały wraz z autopoprawkami 
Zarządu Powiatu. 
 
Uchwała w sprawie budŜetu Powiatu Wrocławskiego na rok 2009 została podjęta większością 
14 głosów „za” przy 5 „przeciw” i 1 wstrzymującym się. 
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Punkt 8.   Uchwała w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego 
 
Uzasadnienie do projektu przedstawiła Skarbnik Powiatu. 
Projektowana uchwała jest konsekwencją podjętej uchwały w sprawie budŜetu Powiatu 
na 2009 rok. Planuje się zaciągnięcie kredytu długoterminowego z zabezpieczeniem 
hipotecznym na sfinansowanie wydatków inwestycyjnych związanych z budową siedziby 
Starostwa na kwotę 25 mln zł na 15 lat.  
 
Głos zabrał radny Jamrozik, który w imieniu Klubu Samorządowego Platformy Obywatelskiej 
poinformował, Ŝe radni Klubu konsekwentnie zagłosują przeciw, gdyŜ nie popierają budowy 
siedziby za 35 mln zł. Nie jest to, zdaniem radnych Platformy Obywatelskiej zadanie 
najpilniejsze. Radny Jamrozik zwrócił uwagę na zagroŜenia po stronie dochodów. 
Przypomniał, Ŝe zadłuŜenie Powiatu pod koniec 2007 roku wynosiło zero procent. Na koniec 
bieŜącego roku, jak wynika z przekazanych materiałów, wynosi 6,14%, a wg projektu 
budŜetu na 2009 rok ma wynieść 34,44%, zakładając, Ŝe omawiane wcześniej dochody 
zostaną zrealizowane. ZadłuŜanie Powiatu kosztem przyszłych kadencji jest bardzo 
ryzykowne i nie znajduje poparcia w Klubie PO. 
 
Więcej głosów w sprawie nie było. 
 
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 
Uchwała w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego została podjęta większością 14 
głosów „za” przy 5 „przeciw” i 1 wstrzymującym się. 
 
Punkt 9.   Uchwała w sprawie ustalenia regulaminu określającego wysokość 
              stawek i szczegółowe warunki przyznawania nauczycielom  
              dodatków: za wysługę lat, motywacyjnego, funkcyjnego, za  
              warunki pracy, szczegółowe warunki obliczania i wypłacania  
              wynagrodzenia za godziny ponadwymiarowe i godziny doraźnych 
              zastępstw, wysokość nauczycielskiego dodatku mieszkaniowego  
              oraz szczegółowe warunki jego przyznawania i wypłacania, oraz 
              ustalenia kryteriów i trybu przyznawania nagród dla nauczycieli 
              za ich osiągnięcia w zakresie pracy dydaktycznej, wychowawczej  
              i opiekuńczej 
 
Przewodniczacy Szczykutowicz poprosił o przedstawienie projektu Wicestarostę Powiatu. 
Na wstępie Wicestarosta poinformował, Ŝe przedstawiony w dniu dzisiejszym projekt 
regulaminu będzie obowiązywał prawdopodobnie przez wiele lat. Zmiany w Prawie 
Oświatowym i Karcie Nauczyciela zwolnią Radę Powiatu z corocznego uchwalania 
regulaminu. 
Po spotkaniu i negocjacjach z przedstawicielami związków zawodowych, Zarząd zgodził się 
z jednym postulatem dotyczącym zwiększenia dodatku funkcyjnego za sprawowania funkcji 
wychowawcy klasy. W tym roku dajemy dyrektorom szkół moŜliwość przyznania dodatku za 
wychowawstwo do 10% (dotychczas było to 5%) kwoty bazowej. Poza tym nie na zmian 
w stosunku do roku ubiegłego.  
 
Głos w sprawie zabrała Przewodnicząca Komisji Edukacji, Kultury i Sportu L. Jaroń.  
Wyraziła poparcie dla przedstawionego projektu regulaminu. Dodatkowo zgłosiła prośbę 
i wniosek o uwzględnienie w planach podwyŜek dla nauczycieli w ramach jednego zakładu 
pracy, jakim jest szkoła, równieŜ podwyŜki dla pracowników administracji i obsługi. 
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Więcej głosów w sprawie nie było. 
 
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 
Uchwała w sprawie ustalenia regulaminu określającego wysokość stawek i szczegółowe 
warunki przyznawania nauczycielom dodatków: za wysługę lat, motywacyjnego, 
funkcyjnego, za warunki pracy, szczegółowe warunki obliczania i wypłacania wynagrodzenia 
za godziny ponadwymiarowe i godziny doraźnych zastępstw, wysokość nauczycielskiego 
dodatku mieszkaniowego oraz szczegółowe warunki jego przyznawania i wypłacania, oraz 
ustalenia kryteriów i trybu przyznawania nagród dla nauczycieli za ich osiągnięcia w zakresie 
pracy dydaktycznej, wychowawczej i opiekuńczej została podjęta jednogłośnie. 
 
Punkt 9a. Uchwała w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Rewizyjnej  
                Rady Powiatu Wrocławskiego na rok 2009 
 
Przewodniczący Rady oddał głos Przewodniczącemu Komisji Rewizyjnej Z. Siei, który wniósł 
o zatwierdzenie planu pracy Komisji Rewizyjnej na rok 2009 o treści, jak w załączniku do 
projektu uchwały. 
Plan zakłada realizację pięciu punktów: 
 

1. Opracowanie i przedstawienie Radzie Powiatu sprawozdania z działalności i realizacji 
rocznego planu kontroli za 2008 r.-I kwartał, 

2. Przygotowanie opinii dotyczącej wykonania budŜetu za 2008 rok i sformułowanie 
wniosku w sprawie udzielenia lub nie udzielenia absolutorium Zarządowi Powiatu – 
I/II kwartał, 

3. Kontrola kolejnych etapów inwestycji dotyczącej budowy siedziby Starostwa – na 
bieŜąco, 

4. Kontrola realizacji Planu Rozwoju Lokalnego Powiatu Wrocławskiego – kierunki 
działań Zarządu Powiatu na lata 2004-2013, w obszarze inwestycji drogowych za lata 
2007, 2008 i pierwsze półrocze 2009 roku – do końca IV kwartału, 

5. Kontrola realizacji zadań z zakresu gospodarki nieruchomościami Skarbu Państwa 
oraz Powiatu Wrocławskiego za lata 2006, 2007 i 2008 - do końca IV kwartału. 

 
Głos w sprawie zabrał Starosta Wąsik, który wyraził wątpliwość w kwestii kompetencji 
Komisji Rewizyjnej w zakresie kontroli gospodarki nieruchomościami Skarbu Państwa. Jest to 
wyłączna kompetencja Wojewody. Zasugerował, Ŝe moŜliwe byłyby działania Komisji 
Rewizyjnej w zakresie udziału Powiatu w zarządzaniu nieruchomościami Skarbu Państwa. 
Niemniej Starosta podkreślił, Ŝe problemu nie widzi. Jest odpowiednia dokumentacja 
dostępna do wglądu. 
 
Więcej głosów nie było. 
 
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 
Uchwała w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Wrocławskiego na 
rok 2009 została podjęta większością 19 głosów „za” przy 1 przeciwnym. 
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Punkt 10. Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie określenia zadań i podziału  
                  środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób  
                  Niepełnosprawnych przeznaczonych Powiatowi Wrocławskiemu  
                  na 2008 rok 
 
Uzasadnienie do projektu uchwały przedstawił Starosta Wąsik. 
Jest to ostatnia zmiana w tym roku. Zarząd chce do końca wykorzystać środki PFRON i tym 
samym rozwiązać problemy osób niepełnosprawnych. Proponuje się przesunięcia w obrębie 
zadań w celu optymalnego ich wykorzystania. Starosta nadmienił, Ŝe, jak co roku, następuje 
rezygnacja z turnusów rehabilitacyjnych. Szykują się jednak zmiany w przepisach, które 
pozwolą na ubieganie się o dofinansowanie do turnusów tylko osobom niepełnosprawnym 
pracującym, a nie wszystkim, które posiadają grupę inwalidzką. 
 
Nikt nie zabrał głosu w sprawie. 
 
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 
Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie określenia zadań i podziału środków Państwowego 
Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przeznaczonych Powiatowi Wrocławskiemu 
na 2008 rok została podjęta jednogłośnie. 
 
Punkt 11. Uchwała w sprawie programu współpracy Powiatu Wrocławskiego  
                  z organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi  
                  działalność poŜytku publicznego w roku 2009 
 
Uzasadnienie w tym punkcie przedstawiła Wicestarosta Słoma. 
Prawo obliguje Radę Powiatu do corocznego uchwalania programu współpracy 
z organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność poŜytku 
publicznego. W związku z tym, Ŝe nie było Ŝadnych sygnałów ze strony tych organizacji, 
przedstawiony dzisiaj program jest taki sam w swojej treści jak program na 2008 rok. 
Nawiązując do dyskusji nad budŜetem na 2009 rok i pojawienia się wątku funduszy na 
zadania, które będą w drodze konkursów realizowały wyłonione organizacje pozarządowe, 
Wicestarosta wyjaśnił, Ŝe ta kwota generalnie nie zmniejszyła się. Owszem, w Działach: 
Kultura i Kultura fizyczna kwoty są mniejsze, ale pojawił się nowy Dział: Turystyka. Wynika 
to z tego, Ŝe wpłynęło kilkanaście wniosków, które trudno było zakwalifikować. Zarząd miał 
wątpliwości, czy są to zadania z zakresu kultury fizycznej czy kultury. Bardziej pasowały do 
turystyki. Dlatego została wyłączona pewna pula pieniędzy, aby nie pojawił się ten dylemat 
w tym roku. Zatem generalnie środki przeznaczone na współpracę z organizacjami 
pozarządowymi są takie same albo nawet wyŜsze. 
Wicestarosta zapewnił, Ŝe nie ma takiego zagroŜenia, Ŝe organizacje będą pokrzywdzone. 
Wszystko jednak zaleŜy od jakości samych wniosków. Jeśli Rada Powiatu przyjmie uchwałę, 
niezwłocznie po nowym roku zostaną ogłoszone konkursy. 
 
Głosów w sprawie nie było. 
 
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 
Uchwała w sprawie programu współpracy Powiatu Wrocławskiego z organizacjami 
pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność poŜytku publicznego w roku 
2009 została podjęta większością 19 głosów „za” przy 1 wstrzymującym się. 
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Punkt 11a. Uchwała w sprawie ustalenia wykazu wydatków niewygasających  
                    z upływem roku budŜetowego 2008 
 
Uzasadnienie do projektu uchwały przedstawił Wicestarosta Powiatu. 
Przypomniał, Ŝe radni otrzymali dwie wersje tego projektu. Pierwsza, z 23 grudnia br., 
w której Zarząd przewidywał, Ŝe moŜe nie rozliczyć w 2008 roku trzech inwestycji. Wtedy nie 
było jeszcze wiadomo, Ŝe pojawi się problem z przekazaniem faktury za wykonane 
i odebrane zadanie w Zachowicach. Faktura do dziś nie wpłynęła, dlatego po konsultacjach 
z członkami Zarządu, przedstawiono w dniu dzisiejszym uzupełnienie o to jedno zadanie 
w załączniku do uchwały oraz wpisanie w §1 treści uchwały kwoty 6 mln 743 tys. 565 zł. 
jako wydatki inwestycyjne, które nie wygasają z upływem roku budŜetowego 2008. 
 
Nikt nie zabrał głosu w sprawie. 
 
Przewodniczący poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 
Uchwała w sprawie ustalenia wykazu wydatków niewygasających z upływem roku 
budŜetowego 2008 została podjęta większością 19 głosów „za” przy 1 wstrzymującym się. 
 
Punkt 12. Interpelacje i zapytania Radnych 
 
Radna Jaroń złoŜyła na ręce Przewodniczącego Rady dwie interpelacje i jedno zapytanie 
w formie pisemnej. 
Zapytanie dotyczyło firmy Export Bronson, działającej w Kiełczowie przy ul. Wilczyckiej. 
Interpelacje dotyczyły odpowiednio: 

1. problemu powołania biblioteki powiatowej, 
2. drogi 1920D w Kiełczowie 

 
Punkt 13. Wnioski i oświadczenia 
 
Pierwsza głos zabrała radna M. Wilk, która oświadczyła, Ŝe podstawą sukcesu samorządu są 
odwaŜne decyzje i cięŜka praca, o czym wiedzą obecni na sesji Wójtowie. We wszystkich 
naszych gminach są pobudowane piękne szkoły oraz siedziby i nie zachwiało to budŜetami 
gmin. Radna Wilk wyraziła nadzieję, Ŝe radni, którzy zgłaszali tak duŜo wątpliwości, włoŜą 
tyle samo energii w realizację budŜetu i aby Powiat Wrocławski nie odstawał od innych ani 
odwagą, ani pracą, ani realizacją podjętych zamierzeń. 
 
Następnie radny Janiczek, nawiązując do słów radnej Jaroń o mocnych stronach naszego 
Powiatu, wyraził zdanie, Ŝe powinni to być sami radni, którzy wykaŜą się inwencją w pomocy 
Zarządowi. śyczył sobie i wszystkim radnym więcej inwencji w 2009 roku. 
 
W dalszej kolejności głos zabrała radna Reps, która podziękowała za dobrą współpracę 
przede wszystkim Dyrekcji PCPR we Wrocławiu oraz członkom Komisji Zdrowia i Pomocy 
Społecznej i całej Radzie Powiatu Wrocławskiego. Na zakończenie swego wystąpienia złoŜyła 
wszystkim Ŝyczenia Szczęśliwego Nowego Roku. 
 
Następnie radny Chmurzyński, nawiązując do przekazanej podczas ostatniej sesji informacji 
o przeprowadzonej analizie oświadczeń majątkowych przeprowadzonej przez Naczelnika I 
Urzędu Skarbowego, zadał pytanie o to, czy moŜna uzyskać pomoc, jak określił, „elementarz” 
jak prawidłowo wypełnić oświadczenia majątkowe. 
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Przewodniczący Szczykutowicz przypomniał, Ŝe pismo Naczelnika I Urzędu Skarbowego jest 
do wglądu w Biurze Rady. MoŜna zapoznać się z jego treścią, co do szczegółów. 
 
Następnie Przewodniczący podziękował Radzie za współpracę w 2008 roku, złoŜył Ŝyczenia 
noworoczne i wobec wyczerpania porządku obrad, zamknął o godz. 13.50 XV Sesję Rady 
Powiatu Wrocławskiego. 
 
 
Przebieg XV Sesji Rady Powiatu Wrocławskiego został zarejestrowany na płycie CD, która jest 
przechowywana w depozycie Biura Rady. 
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